

## RESOLUTIONS

adopted by the Council  
at its twenty-seventh session

### 2102 (XXVII). Future of Western Samoa: report of the United Nations Plebiscite Commissioner for Western Samoa

*The Trusteeship Council,*

Recalling General Assembly resolution 1569 (XV) of 18 December 1960,

Having examined the report of the United Nations Plebiscite Commissioner for the supervision of the plebiscite held on 9 May 1961 in Western Samoa,<sup>2</sup>

1. Expresses its high appreciation of the work of the United Nations Plebiscite Commissioner and his staff and the co-operation he received from the Administering Authority, the Government and the people of Western Samoa;

2. Takes note with satisfaction of the results of the plebiscite, namely that:

(a) The people of Western Samoa have, by an overwhelming majority, expressed their agreement with the Constitution for an independent Western Samoa adopted by the Constitutional Convention on 28 October 1960;

(b) The people of Western Samoa have agreed by an overwhelming majority that on 1 January 1962 Western Samoa should become an independent State on the basis of that Constitution;

3. Transmits to the General Assembly, for consideration at the sixteenth session, the report of the United Nations Plebiscite Commissioner and the record of the Council's discussion with the recommendation that the Assembly, taking into account the wishes of the people of Western Samoa as expressed in the plebiscite, decide, in agreement with the Administering Authority, to terminate on 1 January 1962, when the Trust Territory will become independent, the Trusteeship Agreement approved by the General Assembly on 13 December 1946, in accordance with Article 76 b of the Charter of the United Nations.

1165th meeting,  
7 July 1961.

### 2103 (XXVII). Revision of the Questionnaire relating to Trust Territories: Sub-Committee on the Questionnaire

*The Trusteeship Council,*

Recalling that by its resolution 751 (VIII) of 9 December 1953 the General Assembly appointed a sub-committee consisting of representatives of El Salvador, Haiti, India and the United Arab Republic<sup>3</sup> to examine the Questionnaire formulated by the Council, to study such changes as might be necessary to adapt it

<sup>2</sup> T/1564 and Add.1.

<sup>3</sup> Formerly Syria.

## RESOLUTIONS

adoptées par le Conseil  
à sa vingt-septième session

### 2102 (XXVII). Avenir du Samoa-Occidental: rapport du Commissaire des Nations Unies au plébiscite pour le Samoa-Occidental

*Le Conseil de tutelle,*

Rappelant la résolution 1569 (XV) de l'Assemblée générale, en date du 18 décembre 1960,

Ayant examiné le rapport du Commissaire des Nations Unies chargé de la surveillance du plébiscite qui a eu lieu le 9 mai 1961 au Samoa-Occidental<sup>2</sup>,

1. Exprime sa vive gratitude au Commissaire des Nations Unies au plébiscite et à son personnel pour la tâche qu'ils ont accomplie et à l'Autorité administrante, au gouvernement et au peuple du Samoa-Occidental pour le concours qu'ils ont apporté au Commissaire au plébiscite;

2. Prend note avec satisfaction des résultats du plébiscite selon lesquels:

a) Le peuple du Samoa-Occidental a approuvé, à une majorité écrasante, la Constitution du Samoa-Occidental indépendante adoptée le 28 octobre 1960 par la Convention constitutionnelle;

b) Le peuple du Samoa-Occidental s'est prononcé à une majorité écrasante pour que, le 1er janvier 1962, le Samoa-Occidental devienne un Etat indépendant sur la base de cette constitution;

3. Communique à l'Assemblée générale, pour qu'elle les examine à sa seizième session, le rapport du Commissaire des Nations Unies au plébiscite et le compte rendu des débats du Conseil, en lui recommandant, compte tenu des aspirations que le peuple du Samoa-Occidental a exprimées par le plébiscite, de décider, en accord avec l'Autorité administrante, de mettre fin le 1er janvier 1962, date à laquelle le Territoire sous tutelle deviendra indépendant, à l'Accord de tutelle approuvé par l'Assemblée générale le 13 décembre 1946, conformément à l'alinéa b de l'Article 76 de la Charte des Nations Unies.

1165ème séance,  
7 juillet 1961.

### 2103 (XXVII). Revision du Questionnaire relatif aux territoires sous tutelle: Sous-Comité du Questionnaire

*Le Conseil de tutelle,*

Rappelant que, par sa résolution 751 (VIII) du 9 décembre 1953, l'Assemblée générale a créé un sous-comité composé des représentants d'Haïti, de l'Inde, de la République arabe unie<sup>3</sup> et du Salvador qu'elle a chargé d'examiner le Questionnaire établi par le Conseil, d'étudier les modifications qui seraient nécessaires

<sup>2</sup> T/1564 et Add.1.

<sup>3</sup> Anciennement Syrie.